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 محمد رضا باهنر: معاند را 

به طرفدار تبدیل کنیم
آرمانملی:هر بار تجمع و اعتراضی 
شکل می گیرد، مسئولان بر لزوم رفع 
موانع اجرای اصل 27 قانون اساسی تاکید 
دارند. همان اصلی که براساس آن تشکیل 
اجتماعات و راهپیمایی ها، بدون حمل 
سلاح، به شرط آنکه مخل به مبانی اسلام 
نباشد را آزاد می داند اما با این وجود، هنوز 
احزاب پشت درب های بسته هستند. 
اگر تا چند سال پیش اصلاح طلبان 
پرچمدار تاکید بر اجرای این اصل قانون 
اساسی بودند، اکنون اصولگرایان در صف 
نخست هستند مانند محمد رضا باهنر 
فعال سیاسی اصولگرا که کم توجهی 
دانشگاه ها به برپایی کرسی های آزاد 
اندیشی را به علت عدم پیگیری جدی این 
موضوع توسط شورای انقلاب فرهنگی 
می داند و از سوی دیگر معتقد است 
باید به معترضین از احزاب گرفته تا 
سلبریتی ها و حتی افراد عادی مجوز 
برپایی راهپیمایی در چارچوب قانون 

اساسی را داد. 
  کوتاهیشورایانقلابفرهنگی

درارتباطباکرسیآزاداندیشی
جامعه  دبیرکل  باهنر  محمدرضا 
با  ارتباط  در  مهندسین  اسلامی 
بی توجهی به کرسی های آزاد اندیشی 
در دانشگاه ها گفت: بحث های تئوریکی 
داریم که ممکن است عده ای با تئوری 
نظام مشکل داشته و آن را قبول نداشته 
باشند. علمای انقلاب در فلسفه و منطق 
کم نمی آورند و ۱۵۰۰ سال است که در 
این زمینه تلاش می کنند. اوایل انقلاب، 
بهشتی  تلویزیون، مرحوم شهید  در 
با رئیس حزب توده درباره خدا بحث 
می کردند، اشکالی هم نداشت. سال ها 
پیش مقام معظم رهبری بیان کردند که 
کرسی های آزاداندیشی از لحاظ فکری 
و پژوهشی در دانشگاه ها باید تأسیس 
شود. کرسی آزاداندیشی یعنی عده ای 
بنشینند و بحث کنند که این بحث ها 
می تواند در زمینه های مختلفی باشد 
هم درباره اعتقادات می توان بحث کرد 
و هم درباره مسائل دیگر. ایده خوب 
کرسی های آزاداندیشی را نتوانستند در 
دانشگاه ها خوب اجرا کنند. بحث فکری 
و منطقی باید در زمینه های مختلف در 
این کرسی های آزاداندیشی انجام شود. 
۱۵سال قبل آقا دستور داده بود این 
کرسی های آزاداندیشی تأسیس شوند، 
شورای انقلاب فرهنگی تاکنون چه 

کرده است؟! 
  لزومایجادکرسیآزاداندیشی

برایمعترضان
در  که  کسانی  کرد:  تاکید  باهنر 
زمینه های مختلف اعتراض دارند، باید 
برای آن ها کرسی های آزاداندیشی 
باشد تا اعتراضات شان را بیان و پاسخ 
دریافت کنند. ما در قانون داریم که 
احزاب می توانند از وزارت کشور مجوز 
بگیرند و تظاهرات اعتراضی داشته باشند 
ولی این امر عملیاتی نشده و بیشتر در 
کتاب ها و آیین نامه ها باقی مانده است. 
یک شخص یا فرد حقیقی می خواهد از 
وزارت کشور مجوز بگیرد، این اعتراض را 
باید خودش مدیریت کند و این اعتراض 
نباید از منطق گفت وگو به کتک کاری، 
آتش زدن و شیشه شکستن تبدیل شود. 
کسی که این مجوز را می گیرد، باید 
ضمانت این را هم بدهد. معمولاً حزب ها 
باید مردم را به راهپیمایی دعوت کنند تا 
در مساله ای مردم آنها را همراهی کنند و 
نظر خودشان را بگویند و اعتراضات شان 
را به اعضای حزب محدود نمی کنند، 
بلکه با مردم در این اعتراضات شرکت 
می کنند. حتی اگر حزبی هم وجود 
سلبریتی،  فرد،  یک  باشد،  نداشته 
فوتبالیست یا هر فرد دیگری می تواند 
مردم را برای ماجرایی دعوت  کند، 
مجوز را هم بگیرد و اعتراض را به صورت 

عمومی برگزار کند. 
  معاندرابهطرفدارتبدیلکنیم

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین 
تاکید کرد: برای هرکس که در این 
اغتشاشات مردم را دعوت به شورش و 
اعتراض کرده باید جرم انگاری شود و 
متناسب با جرمی که صورت گرفته برای 
آن مجازات تعیین شود. ممکن است 
کسی جرمی را براساس تحریک انجام 
دهد ولی کسی پول گرفته و این جرم 
را صورت می دهد. برخی دوستان  ما که 
ادعای انقلابی گری دارند، می خواهند 
این افراد را صنفی از قطار انقلاب پیاده 
کنند این کار نشدنی است. تیم ملی ما 
باید برود جام جهانی و مسابقه بدهد، ما 
نباید این تیم را به خاطر دو نفر تحریک 
کنیم. ما به دنبال مسامحه با جاسوس، 
جنایتکار و دشمن نیستیم اما حتماً باید 
برخورد شود ولی باید روحیه جمهوری 
اسلامی این باشد که معاند را به طرفدار 
تبدیل کند. باید روحیه جذب حداکثری 
و دفع حداقلی داشته باشیم، نه اینکه 
همه گروه ها را از قطار انقلاب پیاده کنیم 

و فقط ایثارگران را در آن ببینیم. 

آرمانملی-حمیدشجاعی:جامعه  امروز در حوزه های 
مختلف با مسائلی روبه رو است که با توجه به برخی رویکردها طی 
سالیان اخیر این مسائل را ناشی از عملکردها در حوزه های مختلف 
و دستگاه های متفاوت می بیند. چه اینکه مشکل همواره موجود 
جامعه که اعتراضات مردم را در مقاطع مختلف برانگیخته چالش های 
اقتصادی و معیشتی بوده که به انحای مختلف نارضایتی خود را نشان 
داده است. البته این گفته بدین معنا نیست که مشکلات جامعه صرفا 
سویه اقتصادی دارد بلکه مساله اینجاست که بخش پر رنگ روند ابراز 
نارضایتی ها در جامعه در مقاطع مختلف بیشتر رنگ و بوی اقتصادی 
داشته است. حال اینکه مردم در حوزه های اجتماعی و فرهنگی 
نیز مطالباتی دارند. اما پرسش مهم اینجاست که اینگونه اتفاقات و 
اعتراضات چه پیامدهای اقتصادی با خود به همراه می آورد و اساسا 
اقتصاد کشور و به تبع آن جامعه آن هم در شرایط فعلی تحت تاثیر 
این اتفاقات آسیب نمی بیند؟ قدر مسلم تاثیرپذیری اقتصاد جامعه 
محور از این اتفاقات و مقابله با آن اجتناب ناپذیر است و شاید بیشترین 
آسیب را هم متحمل شود. چه اینکه طبق بسیاری از گزارش ها و 
گفته ها قطعی اینترنت طی چند هفته گذشته حجم بالایی از آسیب 

اقتصادی را به بسیاری از کسب و کارها وارد کرده است. هر چند هنوز 
هم با وجود برقرار بودن اینترنت مسدود بودن برخی از شبکه های 
اجتماعی همچون اینستاگرام که بستر بسیاری از کسب و کارهای 
اینترنتی است باعث بیکار شدن صدها، بلکه هزاران نفر از مردم شده 
و به اقتصاد خانوارهایی لطمه زده است. آنچه مسلم است این اتفاقات 
نه تنها پیامدهای داخلی بلکه با پیامدهای بین المللی نیز مواجه شد و 
به جای توافق و استفاده از مواهب اقتصادی آنکه می توانست شرایط 
سرمایه گذاری های داخلی و خارجی را در کشور فراهم کند؛ غربی ها 

به سمت تحریم های بیشتر علیه کشورمان گام برداشتند. 
  ریشههایاقتصادی

بسیاری از کارشناسان براین باورند که علل و عواملی که ریشه 
در مسائل مختلف داشته باعث شد تا اتفاقات اخیر را بدین گونه در 
جامعه شاهد باشیم و اگر برخی رویکردها و اقدامات درست بود شاید 
این چنین نمی شد. در همین راستا نیز چندی پیش ۵ اقتصاددان 
طی بیانیه ای خطاب به رئیس جمهور ریشه اصلی این اعتراضات را 
اقتصادی عنوان کرده اند که در بخشی از این بیانیه آمده است: یکی 
از بدترین جلوه های نابرابری که در اقتصاد کشور رخ داده آن بوده 

که همه اقشار در شیب نزولی قرار داشته اند، اما قشر کم درآمد با 
آهنگی تندتر به  سمت فقر رانده شده است. حال در چنین شرایطی 
انتشار اطلاعات مربوط به فساد های مالی در مقیاس های باورنکردنی، 
شرایط رفاهی تعدادی از مسئولان، اقامت فرزندان برخی مسئولان در 
کشور های خارجی و به طور مختصر، برخورداری از رانت های بزرگ در 
شرایط گستردگی فقر، به طور طبیعی، جامعه را عصبانی کرده  است. 
خلاصه آنکه فقر در کنار رانت های بزرگ، اعتماد را به عنوان مولفه 
اصلی سرمایه اجتماعی  تضعیف کرده و بدبینی و ناامیدی را جایگزین 
انتظارات مثبت گذشته کرده است.« به نظر می رسد حاکمیت برای 
اینکه بتواند از میزان نارضایتی ها بکاهد باید زمینه اصلاح فرایندها و 
سپس  بستر گفت وگوی صادقانه تر و سازنده با مردم را فراهم آورد تا 

اعتماد و امید کاهش یافته ترمیم گردد. 
  سیاستهایغلطاقتصادی

یک اقتصاددان در خصوص زمینه ها و علل بروز اتفاقات اخیر 
اظهار داشت:  آنچه که امروز شاهدش هستیم سر باز کردن یک دمل 
چرکینی است که نتیجه سیاست های غلط اقتصادی است.  بهمن 
آرمان به »آرمان ملی« گفت: قدرت خرید مردم پایین آمده، بیکاری 
فزاینده شده، حتی نان و پنیر که در سنت ایرانی به عنوان حداقل 
غذا تلقی می شود در دسترس برخی نیست.  در این مدت به جای 
پرداختن به مسائل اساسی کشور، سازندگی و تبدیل دلارهای نفتی 
به فعالیت های مولد اقتصادی با گماردن افراد بی صلاحیت در  برخی 
کارها زمینه ای را فراهم کردیم که در میان ده قلم اصلی کالاهای 
وارداتی اقلام مثل گندم، ذرت، شکر، روغن نباتی و... وجود دارد. وی 
افزود: طبیعتا بستن اینترنت هزاران شغل را در معرض خطر قرار داده 
و تعدادی از کار بیکار شده و درآمدشان تقریبا به صفر رسیده است. 

ریشه این مسائل در ضعف مدیریتی است که در کشور وجود دارد. 
  بیثباتیاقتصادیتبعاتبسیارمنفیدارد

یک اقتصاددان در خصوص شرایط فعلی جامعه و تاثیرپذیری 
اقتصاد از این اتفاقات اظهار کرد:  یکی از مسائلی که اقتصاد ایران را 
در سال های اخیر و خصوصا در دولت سیزدهم تحت تاثیر قرار داده 
عدم ثبات اقتصادی است. لذا هر سیاستی که بی ثباتی اقتصادی را 
در اقتصاد تشدید کند می تواند تبعات بسیار منفی را داشته باشد.  
مهدی پازوکی به »آرمان ملی« گفت: یکی از مسائلی که باعث 
بی ثباتی اقتصاد می شود نرخ فزاینده تورم است. مساله دیگر عدم 
سرمایه گذاری در اقتصاد است که این کاهش سرمایه گذاری باعث 
کاهش نرخ رشد اقتصادی و به دنبال آن کاهش رفاه جامعه می شود. 
نرخ بیکاری نیز یکی دیگر از این عوامل است. وی افزود: من معتقدم 

که در نظام تصمیم گیری تدبیر امور حاکم نیست. 

هشتگساکتشوبرایگلپایگانی

نوبتبهنهیازمنکر،ستادامربهمعروفرسید
اظهاراتدبیرستادامربهمعروفدربارهجریمهبدحجابیمسافرانبرایرانندگانتاکسی

باواکنشمنفیفعالانفرهنگیمواجهشد
آرمانملی–مطهرهشفیعی:شاید هیچگاه ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر به اندازه ماه های اخیر خبرساز نبوده است 
که به واسطه اظهارات دبیر این ستاد است. سید محمدصالح  
هاشمی گلپایگانی روزی می گوید: » وقتی وزیری نمی تواند 
کارمندان ساختمانی که خود در آن مستقر است را ملزم به 
رعایت حجاب کند چگونه می تواند دیگران را ملزم به رعایت 
حجاب کند؟ دولت تا مشکل حجاب کارمندان خود را حل نکند، 
نمی تواند برای مردم نسخه بپیچد.« و روز دیگر چنین شرح 
می دهد که » اگر شخصی در معابر عمومی مثل مترو رعایت 
حجاب نکند؛ دوربین مترو از او عکس می گیرد و یک مبلغ 
اثرگذار جریمه می شود و جریمه برای او پست می شود.« اما 
آنچه روز گذشته خبرساز شد؛ اظهارات جدید دبیر ستاد امر به 
معروف است. گلپایگانی گفته است: »تاکسی های اینترنتی اگر 
بدانند با سوار کردن فرد بی حجاب جریمه می شوند ۵۰ درصد 
مشکل کشف حجاب خودروها حل می شود.« این اظهارات 
چنان بود که حتی دیروز محمد حسین پویانفر از مداحان اهل 
بیت در توییتی نسبت به اظهارات دبیر ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر واکنش نشان داد و نوشت:  » چرا کسی دکمه این آقای... 
را نمی زند؟ وی از هشتگ ساکت_شو در توییت خود استفاده 
کرده است.« علی اکبر رائفی پور مدیر مؤسسه مصاف نیز در 
توییتی در این زمینه نوشت: »  اظهارات  هاشمی گلپایگانی 
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر مصداق دقیق دمیدن در 
آتش عصبانیت مردم است. اگر مسئولان ذی ربط او را کنترل 
نمی کنند برای دفاع از کشور و  مردم چاره ای جز افشاگری 

درباره او نمی ماند.«

  وقتیگاندوهمشاکیمیشود
نکته قابل تامل انتقاد تهیه کننده سریال گاندو از گلپایگانی 
است. مجتبی امینی در توییتی از دستگاه های اطلاعاتی خواست 
پرونده و عقبه دبیر ستاد امر به معروف را بررسی کنند. وی نوشت: 
»به عنوان یک دلسوز نظام و شهروند از دستگاه های اطلاعاتی 
کشور خواهشمندم پرونده و عقبه جناب آقای هاشمی گلپایگانی 
دبیر ستاد امر به معروف را بررسی کنند. پروژه »دوقطبی سازی 
مشهود است، ردپای خرابکاری و نفوذ دیده می شود.« دولت هم 
از غافله منتقدان عقب نماند و عرفاتی، دبیر شورای اطلاع رسانی 
دولت در واکنش به اظهارات اخیر دبیر ستاد امر به معروف و نهی 
ازمنکر در خصوص مقابله با بی حجابی، در صفحه شخصی خود در 
اینستاگرام نوشت: » بصیرت فقط در اعلام موضع نیست، گاهی 
در سکوت است! « در نهایت سید محمود رضوی، مشاور فرهنگی 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در واکنش به اظهارات جدید دبیر 
ستاد امر به معروف نوشت: »عدالت آن است که در کنار تذکر به 
هنرمندان و ورزشکاران بابت اتفاقات اخیر، دستگاه های امنیتی 
و قضائی با افرادی همچون آقای هاشمی گلپایگانی که اظهارات 

تحریک آمیز می کنند به سرعت و شدت برخورد نمایند.«
  پایهقانونیندارد

یک حقوقدان در واکنش به صحبت های اخیر محمدصالح 
هاشمی گلپایگانی دبیر ستاد امر به معروف و نهی از گفت: از طرف 
ستاد امر به معروف مواردی که مطرح می شود پایه قانونی ندارد 
و بسیار عجیب است. اگر در نظر بگیریم که رعایت قانون در نظام 
جمهوری اسلامی خود یک معروف است؛ گفتن حرف هایی که 
قانونی نیست، حکم منکر پیدا می کند. کامبیز نوروزی معتقد 

است: صحبت اخیر دبیر ستاد امر به معروف، یک بیان غیرقانونی 
است؛ زیرا بین یک موسسه تاکسیرانی و رانندگان آن، قراردادهایی 
منعقد می شود که باید طبق آن عمل شود و خود قانون اجازه 
نمی دهد که یک موسسه بخواهد به صورت خودسر حقوق افراد را 
از آن ها سلب کند؛ لذا حرف دبیر ستاد امر به معروف، غیرقانونی 
است. این حقوقدان تصریح کرد: از طرفی در شرایط فعلی تولید 
چنین مطالبی که بیشتر به اختلاف ها دامن می زند، صحیح نیست 
و هر حرفی که به اختلافات دامن بزند، خطاهای بزرگی است. 
نوروزی در پایان گفت: در همین روزهای اخیر افرادی بودند که 
حرف های نادرست زدند و کسی هم به آنها تذکری نداده است و 
صحبت اخیر دبیر ستاد امر به معروف هم یکی از موارد جدیدی 
است که بیان می شود و بسیار غیرمسئولانه، ناآگاهانه و غیرقانونی 

است و به بحران ها دامن می زند. 
  سعیبرایبدترنشدنداریم!

نکته قابل تامل آنجاست که دبیر ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر حاضر به پذیرش نقد نیست چنانکه ۱8 مرداد تاکید کرد: 
مجلس درباره حجاب خود را کنار کشیده و شورای عالی انقلاب 
فرهنگی نیز قوانینی را تصویب می کند که ضمانت اجرایی ندارد. 
گلپایگانی با بیان اینکه ستاد امر به معروف در برابر ناهنجاری های 
اجتماعی مانند دستگاه های دیگر منفعل نیست، گفت: طرح 
جامعی را برای جلوگیری از بدتر شدن وضعیت فعلی عفاف و 
حجاب در جامعه تدوین کرده ایم که عدم تشکیل پرونده قضائی 
برای بدحجابان، دولتی نکردن موضوع عفاف و حجاب و جلوگیری 
از ورود مستقیم پلیس به برخورد با بدحجابان، سه راهکار پیش 

بینی شده در این طرح است. 

سیدجلالساداتیاندرگفتوگوبا»آرمانملی«:
 بن سلمان نمی تواند بیش از این 

به سوی روسیه بچرخد
   ایرانبایدازموقعیتجدیددربازارانرژیاستفادهکند

آرمانملی-احساناسقایی:عربستان و روسیه 
در قالب اوپک پلاس تصمیم گرفتند که 2 میلیون بشکه 
از تولید نفت در جهان را کاهش دهند. اقدامی که بیش 
از همه کشورهای وارد کننده انرژی و خصوصا اروپای 
سرد را با چالش های مضاعفی روبه رو کرده است. اقدام 
بن سلمان در برابر آمریکایی که ماه قبل از ریاض خواسته 
بود به منظور کاهش قیمت نفت به تولید خود بیفزاید، 
جای بررسی دارد. آیا عربستان تصمیم گرفته است 
مستقل عمل کند؟ به طور یقین بن سلمان بدون یاری 
آمریکا نخواهد توانست آمال و آرزوهای خود را در ارتباط 
با عربستان اجرایی کند. زیرا عربستان از بیخ و بن به 
واشنگتن وابسته است اما در مرحله فعلی قصد دارد به 
نوعی به ترامپی که در حال دست و پا زدن برای پیروزی 
جمهوریخواهان در انتخابات کنگره است، پیام مثبت دهد. 
»آرمان ملی« در ارتباط با تصمیم اخیر اوپک پلاس به 
منظورکاهش قیمت سوخت با سیدجلال ساداتیان، سفیر 
سابق تهران در لندن به گفت وگو پرداخته است. ساداتیان 
معتقد است: »ایران باید بتواند از این بازی سازی روسیه و 

عربستان به نفع منافع خود استفاده کند.«
  بهنظرشماچراعربستانیکهخودرامتعهد
بهحفظمنافعآمریکاییهامیداندوحتیآمریکا
ازلقبدادنگاوشیردهبهریاضهمباکینداشت،

تصمیمگرفتهکهدرکنارروسیهبایستد؟
کاهش صورت گرفته از تولید نفت در جهان در قالب 
اوپک پلاس و به درخواست روسیه است. این تصمیم برای 
عدم کاهش قیمت انرژی است تا روس ها بیش از این تحت 
فشار قرار نگیرند. هرچند خود روس ها برای تحت فشار 
قراردادن اروپایی ها در فصل سرما صادرات گاز به اروپا را 
با افزایش هزینه روبه رو کرده و این افزایش موجب شده 
به میزان هزینه تولید و تورم در اروپا افزوده شود. در این 
وضعیت عربستان نیز تصمیم اخیر را گرفته که بر اساس آن 
درآمد روسیه کاهش نخواهد یافت و قدرت مقاومت مسکو 
افزایش می یابد. این تصمیم از سوی ریاض در شرایطی 
گرفته می شود که اروپا و آمریکا از تجهیز اوکراین علیه 
روسیه باکی ندارند و حتی اوکراین با تجهیزات اروپایی 
موفق شدند پل کریمه را منفجر کنند. پلی که به نوعی 
حمله اوکراین به خاک روسیه است. این فشارها از سوی 
غرب به روس ها در حال وارد شدن است و عربستان هم با 
موافقت با ریاض تصمیم دارند عملا در برابر این هجمه ها 

علیه خود و با مکانیزم گران کردن انرژی بایستند. 
  اقداماخیردرکاهشتولیدنفتبامخالفت
آمریکاییهامواجهشدهاست.ایناقدامتاچه
میزانممکناستعلیهروابطریاضوواشنگتن

تحلیلشود؟
 عربستان مدتی است که در حال ارسال پالس منفی 
به آمریکاست. بعد از در قدرت قرار گرفتن بایدن، بن 
سلمان بسیار به هراس افتاد. از این منظر تلاش کرد به 
سمت روس ها گام بردارد تا نوعی بالانس و تعادل را در 
رابطه خود با غرب برقرار کند. قتل خاشقچی و اقدامات 
بن سلمان در یمن علیه غیر نظامی ها این بیم را برای  او 
به وجود آورد که شاید آمریکا به سمت سرنگونی او گام 
بردارد. از این رو با عجله به سمت روسیه حرکت کرد اما در 
برابر این اقدام بایدن اعلام کرد که واشنگتن تمایل دارد با 

عربستان رابطه نزدیک داشته باشد. 
  چرابایدندربرابراینپلتیکبنسلمان
خشمگیننیستوبهنوعیبهدنبالاستمراررابطه

ریاض،واشنگتناست؟
چون واشنگتن تمایلی به افزایش تنش در منطقه 
خاورمیانه ندارد و به دنبال اجرای سیاست های خود در 
ارتباط با شرق و خصوصا چین است و از سوی دیگر قصد 
تمرکز روی روسیه را دارد.  البته به نظر می رسد روسی ها 
بیش از آمریکایی ها در این بازی موفق عمل کرده اند. زیرا 
توانسته اند ریاض را با خود همراه و به نوعی از آمریکا 

دور کنند. 
  آمریکادربرنامههایخودروسیهراکشوری
غیرتاثیرگذاردرمعادلاتژئوپلیتیکیتعریفواز
سویدیگربهدنبالکنترلومحاصرهچیناست.
دراینشرایطباعربستانبهدنبالایجادجایگاه
ویژهایبرایخوددرمعادلاتقدرتدرآینده

جهاناست؟
 بن سلمان همین برنامه را دارد و به دنبال آن است که 
جایگاه ژئوپلیتیکی عربستان را حفظ و اگر توانست ارتقا 
ببخشد اما آیا عربستان تمام ظرفیت های لازم برای این 
اقدام را دارد؟ غربی ها البته به دنبال برنامه هایی هستند 
که عربستان بیش از این به روسیه نزدیک نشود. از جمله 
اینکه درنظر دارند پرونده حقوق بشر عربستان را مطرح 
نکنند. هرچند دموکرات ها از ابزار حقوق بشر علیه هر 
کشوری که علاقه مند هستند، استفاده می کنند. در 
حال حاضر عربستان در شرایط انرژی فعلی جهان بازیگر 
مهمی در عرصه انرژی است و آمریکایی ها نمی توانند 
از آن صرفه نظر کنند. البته عربستان محدودیت هایی 
از نظر داخلی دارد و نمی تواند بیش از اندازه به سمت 
روسیه حرکت کند. بن سلمان هراس دارد که برخی از 
شاهزاده های عربستان که به آمریکا نزدیک هستند، در 
صورت نزدیک تر شدن بن سلمان به روسیه مورد حمایت 
آمریکایی ها قرار گرفته و از این جهت بن سلمان تحت 
فشار قرار گیرد. بن سلمان هم بیش از این به سوی روسیه 

نخواهد چرخید. 
  درشرایطفعلیکه2میلیونبشکهازتولید
نفتدرجهانکاستهشدهواروپاییهابهانرژینیاز
دارند،ایرانچگونهباوجودتحریمهامیتوانداز

فرصتفعلیاستفادهکند؟
 در شرایط فعلی عقل حکم می کند که تهران بازی 
خود را طراحی کند و با تصویب برجام بیش از۵۰ میلیون 
بشکه ای که توافق کرده ایم را در بازارهای جهانی بفروشیم 
و از طریق خط گاز صادراتی گاز ایران به ترکیه صادرات 

گاز به اروپا را در دستورکار خود قرار دهد. 

»آرمانملی«درگفتوگوبااقتصاددانانپیامدهایاعتراضاتبرمعیشتمردمرابررسیمیکند

حل مشکلات در گرو اصلاح فرآیندها 
مهدیپازوکی:بیثباتیاقتصادیتبعاتبسیارمنفیدارد بهمنآرمان:ریشهمشکلاتدرضعفمدیریتیاست

 
  تذکر 

 در مساله حجاب 
یک وظیفه عمومی است

    
 نان برخی

  در دوقطبی سازی 
جامعه است

رشیدی کوچی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور تصریح 
کرد: متأسفانه عده ای هم که نان آنها در اختلاف و دوقطبی 
سازی جامعه است برای این مواضع به به می کنند. به نظر بنده 
در این شرایط سکوت خیلی ها بهترین کمک هم برای آرام 
شدن فضا و هم برای کمک به مردم و هم برای کمک به نظام 
است.  ای کاش به برخی از افراد مرخصی اجباری می دادند تا 
به خانه های خود رفته و پس از آرام شدن فضا مجددا اظهار 
نظر می کردند. این عضو کمیسیون امور داخلی کشور گفت: 
جالب این است زمانی که فضای مجازی را فیلتر کردند همان 
افرادی که موافق فیلتر بودند، رفتند و فیلترشکن دانلود 
کردند و سپس در موافقت با فیلترینگ اظهار نظر می کنند. 

دلسوزان کشور این روزها به دنبال تعامل مثبت با اقشار 
مختلف هستند. یک اصولگرا در ارزیابی خود از اظهارات اخیر 
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر در مساله حجاب اظهار 
کرد: همه افراد باید به این نکته توجه داشته باشند که از 
زمانی که از منزل خارج می شوند جزوی از جامعه، از جامعه 
و برای جامعه هستند و اگر ناهنجار برخورد کنند قطعا اثر 
منفی خواهد داشت. سیدرضا اکرمی با تاکید بر اینکه تذکر 
در مساله حجاب یک وظیفه عمومی است، گفت: دستگاه های 
آموزشی و تعلیمی و آموزش و پرورش و آموزش عالی باید 
به این موضوع اهمیت دهند و در جایگاه خودش به آن توجه 

داشته باشند.

نیروی انتظامی حافظ امنیت کشور است. دیروز رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید بر 
اهمیت اقتدار پلیس برای تامین امنیت جامعه اظهار کرد: پلیس 
ایران در جریان های اخیر نشان داد که خشونت گرا نیست و 
خویشتن داری بجا و به موقع را یک اصل می داند و در عین حال 
بسیار مقتدر و کارآمد است. رویکردهای جمهوری اسلامی ایران 
مبتنی بر پیام انقلاب اسلامی و منطبق با قانون اساسیِ برآمده 
از خواص ملت در سده های اخیر است. عباس مقتدایی گفت: 
نیروهای نظامی، امنیتی و انتظامی اقتدار، هوشیاری، سعه صدر 
و خویشتنداری لازم را دارند، نیروهای امنیتی بین معترضین و 

اغتشاشگران و آشوبگران تفکیک قائل هستند.
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پلیس ایران 
 خشونت گرا 

نیست


